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Beslutningsreferat af klimarådsmøde 

 
Møde afholdt tirsdag den 10. september 2024, kl. 18-20.  
 
Holte Rådhus, Øverødvej 2, 2840 Holte  
 
Deltagere:  
- Anders Westenholz, Klimabevægelsen i Rudersdal og klimarådets forperson 

- Anette Rosholm, Verdensmål i Hverdagsliv og klimarådets næstforperson 

- Peter Lemmich, Konservative  

- Court Møller, Radikale Venstre  

- Dorte Nørbo, SF  

- Morten Broberg, Lokallisten  

- Stine Andersen, Enhedslisten  

- Kathrine, Nærum Gymnasiums klimaudvalg  

- Emily, Birkerød Gymnasiums miljøudvalg  

- Torben Steen Nielsen, repræsenterer Rudersdals almene boligforeninger  

- Claus Pedersen, repræsenterer Rudersdals grundejerforeninger  

- Nada Naanaah, Frivilligcenter Rudersdal  

- Steen Ussing, Dansk Naturfredningsforening i Rudersdal  

- Gunde Odgaard, Fagforeningernes Hovedorganisation  

- Mikael Bellers Madsen, udpeget af Klima- og Miljøudvalget  

- Jes Broeng, udpeget af Klima- og Miljøudvalget  
 
Fra administrationen:  
- Lis Ravn, afdelingsleder, Klima, Natur og Miljø  

- Stinne Maria Thomassen, Klimakoordinator, Klima, Natur og Miljø 
 
Afbud:  
- Nicola Balbarini, repræsenterer Dansk Industri  

- Kim Steen Carlsen, repræsenterer handelstandsforeningerne i Rudersdal 
- Arne Christian Holm, Socialdemokratiet  

- Jesper Winther Andersen, Rudersdals Erhvervsforening  

- Søren Hyldgaard, Udenfor parti 

 
Velkomst  
Efter en kort præsentationsrunde bød forperson for klimarådet, Anders Westenholz, 
velkommen til møde i Rudersdals lokale klimaråd. Anders startede med at sætte scenen ved 
at vise et lagkagediagram over Rudersdals CO2-udledninger og skitsere klimarådets 
arbejdsområder. Det omfattede en opfordring til, at klimarådet ud over at rådgive forvaltning 
og politikere om klimatiltag også beskæftiger sig med at fremme klimavenlig handling 
gennem aktiviteter i lokalsamfundet og have fokus på borgernes forbrug for både at bidrage 
til at reducere CO2-udledninger inden for Rudersdal og minimere Rudersdals forbrug og 
dermed globale klimaaftryk. 
 
Klimaindsatsen i 2025 v/ Klimasekretariatet 
Stinne præsenterede kommunens set-up for arbejdet med at nå målene i 
klimahandlingsplanen. Der udarbejdes årligt et udkast til et klimahandlingskatalog for 2025. 
På mødet blev den videre proces frem mod godkendelse af kataloget præsenteret.  
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Klimarådet havde på dette møde mulighed for at levere input til den videre behandling af 
klimahandlingskataloget, inden kataloget fremlægges til endelig godkendelse af 
kommunalbestyrelsen i januar 2025.  
 
Udkastet til klimahandlingskatalog for 2025 var sendt til klimarådets medlemmer inden 
mødet. 
 
Klimrådets input til klimaindsatsen i 2025 
De indkomne forslag fra klimarådet rettet mod næste års klimaindsats blev gennemgået ét 
efter ét, hvor klimarådet kom med bemærkninger til en kvalificering af forslagene, inden de 
besluttede at lade forslag bortfalde eller gå videre til klimarådets fælles input til 
klimaindsatsen i 2025.  
 
Listen med de indkomne forslag var sendt til klimarådets medlemmer inden mødet.  
 
Klimarådet gav særligt udtryk for prioritering af forslag vedrørende uddannelse og involvering 
af børn, biodiversitet, muligheder for genbrug og inddragelse af start-up-virksomheder i 
kommunens indkøb og udbud.  
 
Forpersonerne for klimarådet forbereder efter mødet et brev til Klima- og Miljøudvalget med 
klimarådets input til kommunens klimaindsats 
 
Der var flere gode drøftelser af kommunens og klimarådets muligheder og begrænsninger 
undervejs, herunder i forhold til byggelovgivning og -sagsbehandling, fjernvarmeudbygning, 
affaldssortering og momsregler i forbindelse med reparations- og genbrugstiltag. 
 
Flere pointerede, at det er vigtigt, at klimarådet bliver aktive i at arrangere klima-aktiviteter i 
lokalsamfundet og være synlige i den lokale klimadagsorden.  
 
Ud over forslag målrettet kommunens indsats fortalte flere om kommende aktiviteter hos 
egne eller andre foreninger. Anders oplyste, at klimarådets repræsentant for 
grundejerforeningerne, Claus Pedersen, den 26. september 2024 holder et fælles møde for 
grundejerforeningerne for at fortælle om og hente input til rådets arbejde, samt at der i 
efteråret udbydes et aftenseminar om reparationer og genbrug af tøj i et samarbejde mellem 
Klimabevægelsen, Textilskolen i Holte og kommunens gymnasier. De almene 
boligselskabers repræsentant, Torben Steen Nielsen, fortalte om erfaringer med 
biodiversitetstiltag på foreningernes ude-arealer. Klimarådets næstforperson, Anette 
Rosholm, fortalte om en kommende omlægning af Havartigården til en have med høj 
biodiversitet og faciliteter som udekøkken, langborde, sanse- og køkkenhave og om 
konceptet ”den klimakærlige madskole”. Projektet handler om at arrangere madaftner i lokale 
skolekøkkener og eget hjem. Klimarådets medlemmer og bagland er meget velkomne til at 
være med til begge projekter. 
 
Klimarådet blev enige om, at lokale foreninger m.fl. skal have mulighed for at samle og 
fremlægge sine klimatiltag for det kommende år i et separat katalog, som præsenteres for 
Kommunalbestyrelsen sammen med klimahandlingskataloget for 2025. Det giver samtidig 
andre foreninger, erhverv m.fl. mulighed for at koordinere og/eller tilslutte sig eksisterende 
tiltag. Klimasekretariatet vil assistere med at koordinere et foreningskatalog. 
 
Klimarådets arbejde – etablering af arbejdsgrupper 
Efter drøftelse af flere emner, blev der nedsat tre arbejdsgrupper med følgende emner: 
 

• Forberede deltagelse i lokale events og konkurrencer for borgere 
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• Administration af byggesagsbehandling 

• Understøtte fjernvarmeudbredelse 
 
Grupperne valgte hver en tovholder, som vil invitere de øvrige deltagere i arbejdsgruppen til 
et første møde. Klimarådet aftalte, at arbejdsgrupperne skal fremlægge status for deres 
arbejde på næste klimarådsmøde.  
 
Gymnasierne vil vende emnerne med deres klimaudvalg og muligheden for at komme med 
input til arbejdsgrupperne.  
 
Der efterspurgtes midler til kommunikation af gruppernes arbejde og budskaber, herunder 
hvis klimarådet ønsker at udskrive en konkurrence målrettet borgerne.  
Sekretariatet kan hjælpe med opsætning og formidling på hjemmeside m.m. af fælles 
materiale fra klimarådet.  
 
Afslutning 
Anders fastsatte datoen for det næste møde i klimarådet, som bliver torsdag den 23. januar 
2025, kl. 18-20. Anders og Anette sagde tak for i dag og for klimarådets engagement og 
gode stemning i drøftelserne. 
 
Forslag til emner for klimarådets kommende møder: Oplæg om transport og fremlæggelse af 
det nationale klimaråds scenarier for 2050 (uddybes eventuelt i dialog med Mikael Bellers 
Madsen). 


